
MAREK KLIMUS  

- VYZNAMENÁN 

Vážení spoluobčané,  

je mi ctí vám oznámit, že u příle-

žitosti státního svátku 28. října byl 

Marek Klimus, občan Velkých Něm-

čic, pozván na slavnostní akt, na 

Pražský hrad, k prezidentu republiky, 

k převzetí státního vyznamenání „Za 

hrdinství“. 

Pro zajímavost, k udělení tohoto 

typu státního vyznamenání, dle čl. 63 

odst. 1 písm. h) a čl. 63 odst. 3 zák. č. 

1/1993  Sb., Ústavy České republiky, 

a § 7 zák. č.157/1994 Sb. o státních 

vyznamenáních, je nutný nejen sou-

hlas Prezidenta republiky, ale rovněž 

kontrasignace - spolupodpis před-

sedy Vlády České republiky, tedy 

prezident České republiky, a před-

seda Vlády České republiky musí 

jednat ve shodě.  

Udělení státního vyznamenání 

„Za hrdinství“ Marku Klimusovi, je 

v souvislosti se zločinem, který se 

odehrál před více jak rokem v našem 

městysi, všichni si pamatujeme … 

Zpětně hodnoceno všichni by 

byli daleko raději, kdyby k onomu 

zločinu vůbec nedošlo, a Jirka, ani 

Marek si nemuseli projít tou hrůzou. 

Potažmo i pachatel si tímto v 

podstatě zničil svůj život-byl odsou-

zen na dlouhá léta do vězení.  

Tehdejší zastupitelé a vedení 

radnice Velkých Němčic, reagovali 

na onu událost, tím, že Markovi byl 

udělen Pamětní list a věcný dar, če-

hož si Marek a celá naše rodina velmi 

váží. 

TJ SOKOL Velké Němčice, je-

hož je Marek aktivním členem od 

dětských let, zaslal prezidentu repub-

liky návrh na udělení státního vyzna-

menání, k tomuto návrhu se přidal 

návrh od zastupitelů a vedení našeho 

městyse.  

To, že příkladné chování Marka 

je oceněno prezidentem České re-

publiky se souhlasem předsedy vlády 

České republiky, samozřejmě umoc-

ňuje onu událost. 

Ačkoliv je Marek, a naše rodina, 

poctěn uděleným vyznamenáním, 

doufáme, že nikdo z našich blízkých 

si už nikdy v budoucnu nebude 

muset projít podobnou událostí, a to 

je ostatně přáním pro všechny 

v obecném smyslu.  

Všechny vás srdečně zdravím. 

Za rodinu Marka Klimuse 

JUDr. František Klimus, Ph.D.  

Vážení spoluobčané 

Komunální volby jsou za námi. 

Zda se naplnilo očekávání voličů a na 

zastupitelská místa se dostali naši fa-

vorité, či nikoliv, víme jenom my 

sami, každý z nás. 

Podíváme-li se na volební vý-

sledky všech zúčastněných stran 

a hnutí, jsem přesvědčen, že každý 

z nás svého kandidáta, nebo zástupce 

té či oné strany v řadách zastupitel-

stva najde. A to je zcela určitě dobře. 

Děkuji vám bez výjimky za to, že jste 

k volbám přišli a vhozením hlasů do 

urny dali najevo, že vám život a dění 

v obci není lhostejné. 

Všem zvoleným zastupitelům, 

v čele se starostou panem Pavlem 
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Nápravníkem, tímto ke zvolení bla-

hopřeji a přeji jim pevné nervy, 

hodně štěstí, tolerance vůči sobě na-

vzájem a snahu nacházet kompro-

misní řešení při realizaci nastávají-

cích projektů. 

Jedna z mnoha etap skončila 

a další plynule začíná. 

V tomto volebním období, tzn. 

v letech 2018 – 2022, se i přes ne-

příznivé koronavirové podmínky po-

dařilo hodně. Utlumeny byly sice ve 

velké míře společenské aktivity, ale 

co se týče aktivit stavebních se do-

mnívám, že se máme čím pochlubit. 

Někteří občané mají, jak se říká krát-

kou paměť, a domnívají se, že se tady 

za poslední čtyři roky nic nedělo. 

Opak je pravdou. Od ledna letošního 

roku se uskutečnilo 11 výběrových 

řízení, nejvíc za posledních šestnáct 

let. První viditelnou větší akcí po-

sledního volebního období byla 

oprava staré radnice, která spočívala 

hlavně ve výměně oken a dveří, 

v nové fasádě vč. připojení na kana-

lizaci a provedení izolace. Další větší 

akcí bylo pořízení nového dětského 

hřiště u ZŠ. Souběžně s touto akcí 

byla provedena oprava oplocení stá-

vajících kurtů a pořízeno nové soci-

ální zázemí. Také aktivita našich 

dobrovolných hasičů byla na místě 

při likvidaci starého sociálního zá-

zemí pro správce kurtů, tzv. „baje“, 

která dlouhá léta hyzdila hezké spor-

tovní prostředí a nedělala dobrou re-

klamu přístavbě školy. Na místě oné 

budovy si vedení školy samo navrhlo 

malou odpočinkovou zónu s pítkem a 

sama škola si toto místo ve spolu-

práci s obcí zrealizovala. V loňském 

roce se v základní škole provedla 

větší stavební akce, přístavba třídy 

v nevyužitém prostoru a dále také 

úprava výdejny jídel v ZŠ. 

Pro osvěžení paměti ještě připo-

mínám, že po více jak šestnácti letech 

se podařil loni v listopadu odkup bu-

dovy zámku od Úřadu pro zastupo-

vání státu ve věcech majetkových 

Břeclav. Za necelý rok byla na 

zámku provedena geodetická zamě-

ření (laserové naskenování objektu), 

dendrologické datování dřevěných 

konstrukčních prvků, stavebně tech-

nický průzkum, stavebně historický 

průzkum, statický posudek na celý 

objekt, znalecký posudek, archeolo-

gický posudek a další kroky, které 

jsou nezbytné k jednání s památko-

vým úřadem o dalším osudu zámku. 

Nejvíce nákladnou investicí byla 

výstavba nové hasičské zbrojnice, 

která byla loni v létě zkolaudovaná 

a slavnostně předaná našim hasičům 

do užívání. Také nedávné pořízení 

nového devítimístného dopravního 

automobilu pro naše hasiče z dotací, 

není zanedbatelná aktivita. Nepře-

hlédnutelnou stavební akcí je ne-

dávno ukončená oprava ulice mezi 

sklepy a pivovarem spočívající 

hlavně v zaasfaltování vozovky a po-

ložení nového chodníku před sklepy. 

Součástí této akce bylo již před 

dvěma lety zavedení nových vodo-

vodních přípojek do přilehlých 

sklepů a RD, dále protažení vodo-

vodu až na hřiště a také vybudování 

kanalizačních odboček k budově bý-

valého pivovaru. 

V současné době se připravuje 

kolaudace této akce.  

Po celé volební období probíhala 

akce „vrátíme zeleň do obce“, ve 

které se podařilo vysadit desítky 

stromů a keřů na obecních pozem-

cích a i v předzahrádkách RD  dle 

přání jejich majitelů. Že se akce vy-

dařila, je zjevné ve stále probíhají-

cích vznesených požadavcích o tuto 

výsadbu. 

V závěru výčtu zmíním právě 

probíhající bagrování Křepického 

potoka, které probíhá na trase od ben-

zínky dolů po toku potoka až k zad-

nímu mostku. Cílem je snížení dna 

potoka, a hlavně odvedení stojící 

vody ven z obce do Svratky. Pořízení 

nových popelnic na plasty a papír 

z dotací v letošním roce stálo také 

velké úsilí, zasvěcení ví, že jsme 

v prvním kole žádosti o dotaci neu-

spěli a vyšlo nám to až napodruhé ve 

spolupráci s mikroregionem Židlo-

chovicko. 

To jsou opravdu jenom ty nej-

hmatatelnější, nejviditelnější pro-

jekty za poslední čtyři roky a domní-

vám se, že jich není málo. 

Chtěl bych z tohoto místa také 

poděkovat minulému zastupitelstvu 

za odvedenou práci. Že to byla práce 

nelehká, vidíme při každodenním po-

hybu po obci, nebo z výčtu výše zmí-

něných aktivit zveřejňovaných prů-

běžně v místním zpravodaji, na 

úřední desce a dalších místních sdě-

lovacích prostředcích. 

Všichni víte, že dobrovolně od-

cházím do důchodu. Předávám úřad 

v dobré finanční kondici a do dob-

rých rukou. Nově zvolený starosta 

pan Pavel Nápravník mně byl po ce-

lých 16 let mého působení na obci 

velkou oporou a svými odbornými 

znalostmi a jasným náhledem na 

různé problematiky velkým příno-

sem, za což mu tímto veřejně děkuji 

a přeji mu stejně dobrý tým spolupra-

covníků, jako jsem měl já.  

Vezmeme-li v úvahu, že roční 

rozpočet městyse činí 36 mil. a pře-

dávám novému vedení obce více jak 

50 milionů na účtech, tak se domní-

vám, že je to velmi dobrý odrazový 

můstek k financování všech zamýš-

lených aktivit. Na šestnáct let mého 

působení ve funkci starosty Velkých 

Němčic budu vzpomínat jenom 

v dobrém. Přestože byly i složitější 

chvíle a situace, překonal jsem je 

díky vám občanům, kteří jste mně 

byli nakloněni a podali pomocnou 

ruku v řešení problémů. 

Děkuji tedy nejenom zastupite-

lům, ale všem členům výborů a ko-

misí, kteří se podíleli v minulém vo-

lebním období na rozvoji městyse, 

děkuji také zaměstnancům úřadu 

městyse, kteří se nemalou měrou po-

díleli na organizaci kulturních a spo-

lečenských akcí, rodinným příslušní-

kům za trpělivost a shovívavost a 



v neposlední řadě děkuji i vám všem 

občanům za podporu a za aktivní pří-

stup při zvelebování a chodu obce. 

Při pohledu do řad nově zvole-

ného zastupitelstva je vidět, že vět-

šina členů zastupitelstva zůstává dále 

ve svých funkcích. Čekáme od nich, 

že plynule navážou na rozpracované 

úkoly, které je v tomto volebním ob-

dobí 2022 -  2026 čekají. Od nových 

členů zastupitelstva, kteří byli zvo-

leni, čekáme jimi slíbené pracovní 

nasazení. Jsou příslibem do budouc-

nosti a věřím, že jejich iniciativa 

bude přínosem pro celou obec.  

Přeji vám zastupitelům, přeji 

nám všem občanům, aby se po skon-

čení tohoto nového volebního období 

ukázalo, že jsme zvolili dobře. 

Do nového volebního období 

přeji zastupitelům ještě jednou hodně 

elánu, chuti do dokončení již rozpra-

covaných úkolů, nastartování nových 

plánů a jejich včasné a šťastné do-

končení a nám občanům přeji klidný 

a spokojený život ve Velkých Něm-

čicích.   

                František Smetana 

Městys Velké Němčice spolu se 

sociální komisí 

zve všechny občany na slavnostní 

 

ROZSVĚCOVÁNÍ  

VÁNOČNÍHO STROMKU, 

které se uskuteční o 1. adventní 

neděli – 27. listopadu 2022 

v 15:30 hodin v areálu u kostela. 

V programu vystoupí děti mateřské 

školy a žáci základní školy. Přijďte 

ochutnat vánoční cukroví, punč 

a zahřát se svařeným vínem. 

Můžete si zakoupit i malý vánoční 

dárek 

Výsledky voleb do 

Zastupitelstva městyse 

Velké Němčice 

konaných ve dnech     

23. a 24.9.2022 ve 

Velkých Němčicích 

Pořadí: 

1. Budoucnost Velkých Němčic 

3 413 hlasů 4 mandáty 

2. VELKÉ Němčice 2022 

2 914 hlasů 4 mandáty 

3. Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 

2 732 hlasů 4 mandáty 

4. SNK TJ Sokol Velké Němčice 

1 453 hlasů 2 mandáty 

5. HASIČI Velké Němčice 

1 358 hlas  1 mandát 

Kandidáti, kteří získali mandát: 

1. Pavel Nápravník 301 hlas 

2. Antonín Ryšavý 292 hlasy 

3. Ing. Mgr. Ivana Furchová 

 266 hlasů 

4. Ing. arch. Petra Kopečková 

 265 hlasů 

5. Ing. Milan Novotný 260 hlasů 

6. Ing. Ladislav Šafařík 256 hlasů 

7. Bc. Michal Šťastný 254 hlasy 

8. František Furch 242 hlasy 

9. Ing. Jan Kovář 237 hlasů 

10. Mgr. Milena Peterková   

 230 hlasů 

11. Ing. Pavel Nečas 226 hlasů 

12. Bc. Roman Bittmann 225 hlasů 

13. Radek Nečas 223 hlasy 

14. Mgr. Petr Grábl 218 hlasů 

15. JUDr.František Klimus, Ph.D.  

 151 hlas 

Naše obecní volby 

u Krajského soudu 

v Brně (část 1.) 
Ing. Pavel Nečas, v.r. 

 předseda místní KDU-ČSL  

Dne 3. 10. 2022 byl na Krajský 

soud v Brně doručen návrh na neplat-

nost volby kandidáta ve volbách do 

Zastupitelstva městyse Velké Něm-

čice konaných ve dnech 23. a 24. 9. 

2022. 

Našemu zmocněnci volební kan-

didátky KDU-ČSL přišel dopis 

z Krajského soudu v Brně, se kterým 

bych vás ve stručnosti seznámil. 

Navrhovatelé-kandidát č. 1 a 

kandidátka č. 2 volebního sdružení 

Budoucnost Velkých Němčic mají za 

to, že při volbách došlo k závažným 

pochybnostem o průběhu sčítání hla-

sovacích lístků volební komisí a 

z toho důvodu podávají ke správ-

nímu soudu návrh na neplatnost 

volby zastupitele Radka Nečase 

(zvoleného za KDU-ČSL). Navrho-

vatelé žádají soud, aby zkontroloval 

platnost všech odevzdaných hlasova-

cích lístků a znovu přepočítal ode-

vzdané hlasy pro jednotlivé kandi-

dáty a volební strany. Navrhovatelé 

navrhují, aby v případě zjištění, že 

došlo ke špatnému přepočítání hlasů 

a tím i ke špatnému výsledku volby 

Radka Nečase soud rozhodl takto: 

volba kandidáta KDU-ČSL Radka 

Nečase do Zastupitelstva je neplatná 

a členem Zastupitelstva byl zvolen 

kandidát sdružení Budoucnost. 

Dále navrhovatelé tvrdí, že sta-

rosta František Smetana nevyzval 

Budoucnost k nominaci jejich zá-

stupce do volební komise a tudíž Bu-

doucnost neměla ve volební komisi 

svého zástupce. Navrhovatelé uvá-

dějí, že podle zápisu trvalo sčítání 

hlasů až do 18:32 hodin, kdy při po-

čtu odevzdaných hlasů a počtu členů 

volební komise se jeví tato doba jako 

nepřiměřeně dlouhá. Závěrem navr-

hovatelé uvádějí skutečnost, že celé 



minulé volební období sdružení Bu-

doucnost plnilo v rámci obecního za-

stupitelstva funkci opozice, kdy 

k prosazení svých návrhů neměli 

téměř nikdy dostatečnou podporu za-

stupitelů. Celé uplynulé volební ob-

dobí se setkávalo s nepřiměřenými 

politickými útoky i diskriminačním 

jednáním ze strany vedení obce vůči 

svým zastupitelům a zastupitelkám. 

Navrhovatelé mají tedy za to, že byla 

porušena ustanovení volebního zá-

kona chybným spočítáním odevzda-

ných hlasů a došlo tedy k ovlivnění 

výsledků voleb do místního zastupi-

telstva. 

Soud rozhodl jednoznačně 

(část 2) 

Dne 13. 10. 2022 Krajský soud 

v Brně vyvěsil na svých stránkách 

toto rozhodnutí: Návrh na neplatnost 

volby kandidáta ve volbách do Zastu-

pitelstva městyse Velké Němčice ko-

naných ve dnech 23. a 24. 9. 2022 se 

zamítá. Následně uvádím zkrácenou 

verzi soudního rozhodnutí.  

Soud v něm konstatuje, že navr-

hovatelé toliko tvrdí, že při sčítání 

hlasovacích lístků volební komisí do-

šlo „k chybě a nepřesnostem“, aniž 

by však jakékoli konkrétní chyby či 

nepřesnosti popsali. Navrhovatelé 

tedy nejen že hrubé ovlivnění voleb-

ních výsledků nedokládají, ale ani je 

přímo netvrdí. To, že výsledky hlaso-

vání byly předány v Hustopečích cca 

čtyři a půl hodiny po skončení hlaso-

vání, nelze považovat za dobu nijak 

nepřiměřenou a už vůbec ne dobu, 

která by mohla vzbudit jakékoli po-

chybnosti. 

Žádnou nezákonnost neshledal 

soud ani v tom, že starosta před ko-

náním voleb nevyzval volební strany 

k tomu, aby nominovaly zástupce do 

volební komise. Podle zákona o vol-

bách může delegovat nejpozději do 

30 dnů přede dnem voleb jednoho 

člena a jednoho náhradníka každé 

volební uskupení, které je zaregistro-

váno. Pokud v daném případě vo-

lební strana Budoucnost svého práva 

nevyužila a člena a náhradníka do 

volební komise nedelegovala, nelze 

to přičíst k tíži nikomu jinému, než jí. 

Zmiňují-li navrhovatelé chování 

zastupitelů v předchozím zastupitel-

stvu, nejedná se o okolnost, která by 

mohla vyvolat jakékoli pochybnosti 

o regulérnosti a správnosti sčítání 

hlasů. V daném případě tedy navrho-

vatelé dostatečně netvrdili ani nedo-

ložili, že by jím uváděné skutečnosti 

způsobily porušení zákona a hrubě 

ovlivnily výsledek volby kandidáta. 

Vzhledem k tomu zdejší soud dospěl 

k závěru, že podaný návrh není dů-

vodný, a proto ho zamítl. Proti to-

muto usnesení není kasační stížnost 

přípustná. (Celé Usnesení můžete na-

jít na stránkách Krajského soudu v 

Brně)  

Stanovisko místní KDU-

ČSL (část 3) 

Protože byli u Krajského soudu 

v Brně představiteli volebního usku-

pení Budoucnost Velkých Němčic 

napadeni dva naši kandidáti, dále pak 

znevěrohodněny výsledky voleb 

a tím i práce sčítací komise a Měst. 

úřadu v Hustopečích, považujeme za 

nutné se k této věci vyjádřit. KDU-

ČSL si váží zodpovědné práce sčítací 

komise a následně Měst. úřadu 

v Hustopečích (zadávání výsledků 

do systému) a plně za nimi stojí a dě-

kuje jim za odvedenou práci. Polito-

váníhodné je i to, že si Budoucnost 

vzala na mušku kandidáty KDU-

ČSL, Krajský soud v Brně však ne-

vzal na vědomí žádný jejich „argu-

ment“. Odmítáme veškerá tvrzení o 

nepřiměřených politických útocích a 

diskriminačních jednáních a zveme 

občany na veřejné schůze zastupitel-

stva, aby se sami přesvědčili, kdo jak 

jedná. 

Nově zvolení zastupitelé za 

KDU-ČSL jsou připraveni zhostit se 

svých zastupitelských povinností 

jako vždy zodpovědně, a to ve vzá-

jemné spolupráci jak s ostatními za-

stupiteli, tak i s občany Velkých 

Němčic. 

Usnesení z Ustavujícího 

zasedání Zastupitelstva 

městyse Velké Němčice 

konaného dne 31. 10. 

2022 v místním kině 

1. Zastupitelstvo městyse Velké Něm-

čice schválilo ověřovatele zápisu pana 

Radka Nečase a pana Františka Furcha 

a zapisovatelku ustavujícího zasedání 

paní Evu Oslzlou.   

Usnesení č. 1 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

2. Zastupitelstvo městyse Velké Něm-

čice schválilo program ustanovujícího 

zasedání. 

Usnesení č. 2 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

3. Zastupitelstvo městyse Velké Něm-

čice v souladu s § 84 odst. 2 písm. k) 

zákona o obcích schválilo, že pro vý-

kon funkce starosty bude člen zastupi-

telstva dlouhodobě uvolněn.  

Unesení č. 3 bylo schváleno počtem 13 

hlasů. 

4. Zastupitelstvo městyse Velké Něm-

čice schválilo volbu starosty, místosta-

rosty, členů rady a výborů veřejným 

hlasováním. 

Usnesení č. 4 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

5. Zastupitelstvo Městyse Velké Něm-

čice zvolilo starostu Městyse Velké 

Němčice pana Pavla Nápravníka. 

Usnesení č. 5 bylo schváleno počtem 9 

hlasů, proti 4. 

6. Zastupitelstvo městyse Velké Něm-

čice zvolilo místostarostu městyse Ing. 

Pavla Nečase. 

Usnesení č. 6 bylo schváleno počtem 9 

hlasů, proti 4. 

7. Zastupitelstvo městyse Velké Něm-

čice zvolilo člena rady - pana Antonína 

Ryšavého. 

Usnesení č. 7 bylo schváleno počtem 

12 hlasů, zdržel se 1. 



8. Zastupitelstvo městyse Velké Něm-

čice zvolilo člena rady - pana Radka 

Nečase. 

Usnesení č. 8 bylo schváleno počtem 9 

hlasů, proti 4. 

9. Zastupitelstvo městyse Velké Něm-

čice zvolilo člena rady Ing. Jana Ko-

váře. 

Usnesení č. 9 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

10. Zastupitelstvo městyse zřizuje fi-

nanční a kontrolní výbor jako tříčlenné 

výbory. 

Usnesení č. 10 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

11. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice zvolilo pana Radka Nečase 

jako předsedu finančního výboru. 

Usnesení č. 11 bylo schváleno počtem 

9 hlasů, proti 4.  

12. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice zvolilo Bc. Romana 

Bittmanna jako předsedu kontrolního 

výboru. 

Usnesení č. 12 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

13. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice zvolilo paní Lenku Homolo-

vou jako členku finančního výboru. 

Usnesení č. 13 bylo schváleno počtem 

9 hlasů, zdrželi se 4. 

14. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice zvolilo pana Antonína Ryša-

vého jako člena finančního výboru. 

Usnesení č. 14 bylo schváleno počtem 

12 hlasů, zdržel se 1. 

15. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice zvolilo paní Hanu Helmovou 

jako členku kontrolního výboru. 

Usnesení č. 15 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

16. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice zvolilo pana Lukáše Polívku 

jako člena kontrolního výboru. 

Usnesení č. 16 bylo schváleno počtem 

9 hlasů, proti: 1, zdržel se 3. 

17. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice schválilo měsíční odměnu 

člena zastupitelstva městyse ve výši  

1 240,- Kč s platností o ode dne 1. 11. 

2022. 

Usnesení č. 17 bylo schváleno počtem 

13 hlasů.                                                      

 

18. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice schválilo měsíční odměnu na 

funkci místostarosty ve výši 10 000,- 

Kč s platností ode dne 1. 11. 2022. 

Usnesení č. 18 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

19. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice schválilo měsíční odměnu na 

funkci člena rady ve výši 2 420,- Kč 

s platností ode dne 1. 11. 2022.   

Usnesení č. 19 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

20. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice schválilo odměnu členům vý-

borů a komisí, kteří nejsou členy zastu-

pitelstva městyse ve výši 200,- Kč za 

jednotlivou účast při zasedání výborů a 

komisí.  

Usnesení č. 20 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

21. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice v souladu s § 77 odst.                 

3 písm. b) zákona o obcích schválilo, 

že při souběhu výkonu několika funkcí 

se odměna neuvolněnému členovi za-

stupitelstva městyse poskytne pouze za 

výkon funkce, za níž podle rozhodnutí 

zastupitelstva náleží nejvyšší odměna.  

Usnesení č. 21 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

22. Zastupitelstvo městyse Velké 

Němčice schválilo, že v případě na-

stoupení náhradníka na uvolněný man-

dát nebo v případě neúčasti zastupitele 

na ustavujícím zasedání, bude zastupi-

teli odměna náležet ode dne složení 

slibu. 

Usnesení č. 22 bylo schváleno počtem 

13 hlasů. 

Ve Velkých Němčicích dne 31. 10. 

2022. 

Zasedání zastupitelstva bylo ukončeno 

ve 19:44 hodin. 

 

 

 

 

 

 

ZO ČZS 

VELKÉ NĚMČICE 
 

pořádá v sobotu 

12. listopadu 
v kulturním domě 

ve Velkých Němčicích tradiční 
 

MARTINSKÉ  

SVĚCENÍ 

MLADÝCH VÍN 

 

v 16:30 hodin 
- odborná přednáška spojená s 

ochutnávkou vín. 

přednášející:  

Ing. Miloš Michlovský 
 

v 19:00 hodin 
- zahájení a svěcení vín 

- ochutnávka posvěcených mla-

dých vín ročníku 2022 
 

Od 20 hod. zahraje: 

CM Šatava 
 

Občerstvení zajištěno. 
 

VSTUPNÉ bez skleničky 100,- Kč 
 

Vzorky mladých vín na výstavu 

lze předat v KD od 16:00 hod. Ná-

vštěvník, který přinese 3 LA 0,75 l 

vzorků vín má vstupné zdarma. 
 

Zvou pořadatelé. 



Nejstarší a největší vi-

nařský lis má 140 roků 
Eva Nevědělová 

V neděli 11. září 2022 se sešla 

parta vinařů, kteří mají v pronájmu 

sklepy ve Vinopě. Sešli se u vinař-

ského lisu, který stojí před budovou 

"zámek". Tam si přinesli svoje nej-

lepší vína a vzájemně je ochutnávali. 

Sklepy mají v pronájmu vinaři, 

kteří si pomáhají, při výrobě vína si 

radí a na závěr vína ochutnávají a 

hodnotí, které víno je lepší, které se 

nepovedlo atd. 

Jsou to: Pavel Doležal, Radek 

Veselý, František Nevěděl, Jan Ne-

věděl, Václav Smetana, Zdeněk Viš-

novský, Jaromír Richter. 

A teď něco o historii Vinopy a 

vinařského lisu: 

Dřevěný moravský vřetenový lis 

je z roku 1882. V roce 2001 si vinaři 

a veřejnost připomněli 800 let od 

prvních písemných záznamů o pěsto-

vání révy vinné na katastru Velkých 

Němčic. 

V rámci oslav byl místní zá-

kladní organizací Českého svazu za-

hrádkářů realizován projekt „Výročí 

800 let vinařství“, jehož úkolem byla 

propagace vinařství. 

V rámci tohoto projektu bylo re-

alizování i vyzdvižení dřevěného vi-

nařského lisu ze sklepu Vinopa, který 

kdysi patřil k hospodářství ve mlýnu. 

Zrekonstruovaný lis vyrobený v roce 

1882 byl umístěn na "Městečku" 

a stal se dominantou naší vinařské 

obce. 

Nyní krátce k lisování hroznů 

a k činnosti lisu. 

Lisování hroznů, při němž se od-

děluje mošt od pevných částí, se pro-

vádí na lisech, které prodělaly vývoj 

od tradičních rozměrných forem až k 

moderním prostorově málo nároč-

ným strojům. Lisy byly zhotovovány 

z dubového dřeva. Byly vyráběny 

vesnickými tesaři, jejichž dovednost 

přesahovala často rámec řemesla a 

zasahovala až do oblasti umělecké. 

Němčický lis má nejjednodušší vý-

zdobu uprostřed hinštu-letopočet 

1882 a jméno majitelů (Ant. a E. 

Heržmansky). Manželé Anton 

a Emilie Heržmanští hospodařili na 

mlýně ve Velkých Němčicích v le-

tech 1874-1892. Bohužel se více in-

formací o historii jmenovaného lisu 

nedochovalo. 
 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

V neděli 16. října jsme v obřadní síni 

úřadu městyse přivítali do života nové 

občánky naší obce:  

- paní Evu Doležalovou, Brodačská 

39 - se synem Jakubem 

- rodiče Ivanu a Aleše Rohrerovi, 

Školní 205 - se synem Adamem 

- rodiče Martinu a Adama Prášilíkovi, 

Skalka 643 - se synem Jindřichem 

- rodiče Simonu a Ivana Kosinovi, Br-

něnská 346 - se synem Šimonem 

- rodiče Lucii Střídeckou a Jakuba Ře-

záče, U Potoka 432 - se synem Jaku-

bem 

- rodiče Nikolu a Lukáše Krišpínovi, 

U Rybníka 436 - se synem Radkem 

- rodiče Evu a Petra Langovi, Školní 

218 - s dcerou Eliškou 

- rodiče Elišku Levkovu a Martina 

Kavického, Brněnská 104 - se synem 

Patrikem 

- rodiče Josefa a Markétu Horčicovi, 

Křepická 650 - s dcerou Adélou 

Rodičům blahopřejeme a děťátkům 

přejeme mnoho štěstí, zdraví, lásky 

a radosti. 



V září slunce ještě září. 

Je čas červených jeřa-

bin. Aneb Ať je teplo 

nebo zima, nám ve 

školce je vždycky prima. 
Za kolektiv MŠ  

Jana Střelcová, učitelka 

Školní rok zahájily paní učitelky 

a děti s nadšením, úsměvem a chutí 

do práce. 

Předškoláci v pondělí 12. 9. 2022 

vyrazili na výlet do Brna do vzdělá-

vacího centra VIDA, kde byl pro ně 

připraven zajímavý program pod 

názvem „Tanec s barvami“. Děti 

měly možnost vnímat rozdíly mezi 

mícháním barev s vodou a míchání 

barev pomocí světelných efektů. 

Vyzkoušely si pokusy s větrem 

a jeho sílu, pokusy s vodou a stihly 

si pohrát i v dětském koutku. Po-

myslnou „třešničkou na dortu“ bylo 

zhlédnutí odpálení rakety do vzdu-

chu. 

Dále jsme navštívili místní kni-

hovnu a vybrali jsme si do každé 

třídy několik knížek s podzimní té-

matikou pohádek či příběhů. 

Celá školka se společně pod vede-

ním paní učitelky Pekaříkové zapo-

jila do projektu „Pěšky do školky“. 

Cílem projektu bylo zvýšit počet 

dětí, které se pravidelně dopravují 

do školky pěšky, snížit dopravní zá-

těž před školkami a nabídnout dě-

tem zdravější a bezpečnější pro-

středí. Jádrem této výzvy byly pěší 

dny, kdy děti přicházely nebo při-

jížděly do školky pěšky nebo na 

skateboardu, na kole či na ko-

loběžce. Každá třída měla na vidi-

telném místě plakát, kde si děti 

samy podle legendy vybarvovaly 

políčka danou barvou. V tomto 

týdnu jsme uspořádali projektový 

den, kdy jsme se po třídách scházeli 

na zahradě a věnovali jsme se té-

matu dopravy a dopravní bezpeč-

nosti. Zopakovali jsme si s dětmi 

zásady bezpečného pohybu po 

ulici, které jsme doplnili zábavnými 

disciplínami na téma doprava. 

Zapojili jsme se rovněž do projektu 

„Ukliďme naši obec, pomůžeme 

přírodě“ pod vedením paní učitelky 

Navrátilové – kdy jsme vybaveni 

gumovými rukavicemi a igelito-

vými pytli společně vyšli směrem 

k hřišti a řece Svratce a cestou jsme 

posbírali odpadky, které jsme rov-

nou třídili do pytlů a odnesli na 

sběrný dvůr. 

Každý čtvrtek cvičíme po třídách 

s fyzioterapeutem Jakubem. Sna-

žíme se otužovat svoje těla a posi-

lovat fyzickou kondici.  

 A protože nejsme žádní lenoši, 

každý den něco vyrábíme, zpíváme, 

kreslíme a tancujeme. U předško-

láků se taky trochu učíme, připra-

vujeme se na školu a máme už i jiné 

povinnosti. 

Ve třídě Medvídků si děti zahrály 

pohádku o Třech medvědech. Ve 



třídě Koťátek (předškoláci) jsme 

všemi smysly poznávali ovoce 

a vyrobili jsme si ovocné špízy, na 

kterých jsme si pochutnali a dodali 

tělu vitamíny. U našich malých Be-

rušek, kde jsou děti nové a nej- 

mladší se dětí adaptují na nové pro-

středí, nové paní učitelky a ostatní 

zaměstnance, seznamují se s no-

vým prostředím a postupně se učí 

základním návykům – jak hygienic-

kým, sociálním, tak i sebe obsluž-

ným. 

Rodičům jsme nabídli možnost ne-

chat u dětí vyšetřit řeč klinickým 

logopedem – depistáž a také zrak 

firmou PrimaVizus (obě služby 

jsou ovšem za poplatek). 

Během měsíce října proběhly ve 

všech třídách konzultační hodiny, 

kde mají rodiče možnost zkonzulto-

vat s paní učitelkou prospívání 

svého dítěte v MŠ. 

Tak jako každý rok, tak i letos jsme 

si v tomto období vyšli na polo-

denní tematickou vycházku do pří-

rody, kde jsme plnili úkoly s pod-

zimním nádechem. V batohu jsme 

si nesli svačinku, malý mls a pití. 

S vybranými dětmi jsme se připra-

vovali na Vítání občánků, kde naše 

děti přednesly milé básničky a tím 

potěšily nejen maminky, ale i jejich 

narozené ratolesti. 

Co nás čeká v nadcházejícím ob-

dobí? Nechte se překvapit…  

PODZIMNÍ ZAJÍMAVOSTI A 

TRADICE 

DUŠIČKY A HALLOWEEN 

 

Astronomický podzim začíná 

na severní zemské polokouli oka-

mžikem podzimní rovnoden-

nosti. Podzim ovšem nezačíná každý 

rok ve stejnou dobu. Jeho začátek je 

pohyblivý. V letošním roce například 

začal podzim 23. září 2022 ve 03:04 

hod. a příští rok to bude 23. září 2023 

v 8:50 hod. Naopak meteorologický 

podzim začíná každý rok stejně a to 

1. září. Konec meteorologického 

podzimu je 30. listopadu.  

Podzimní měsíce jsou spojené 

s mnoha tradicemi a svátky. K těm 

neodmyslitelně patří naše české Du-

šičky nebo v anglosaských zemích 

držený Halloween. Ten se v anglicky 

mluvících zemích, kde je nejvíce roz-

šířený, slaví 31. října. V České re-

publice dáváme přednost tradičním 

Dušičkám, které se slaví 2. listopadu, 

den po Slavnosti Všech svatých. 

Slavnost Všech svatých vychází 

z historické události zasvěcení řím-

ského Pantheonu, původně pohan-

ského chrámu všech olympských 

bohů, Panně Marii a všem svatým 

mučedníkům 13. května 609. Avšak 

na křesťanském východě se slavil 

společný svátek všech mučedníků již 

od 4. století. Od 8. století se v Irsku 

a v Anglii, u Keltů a Franků začal 

slavit svátek Všech svatých, nejen 

mučedníků, 1. listopadu. Toto datum 

se ustálilo proto, že u Keltů začínal 

v tento den nový rok.  Slavení svátku 

Všech svatých se brzy rozšířilo a v 

Římě se slaví pravidelně od 9. století. 

Svátek Všech svatých je tak vzpo-

mínkovou slavností zemřelých, kteří 

již dosáhli věčné blaženosti. Dušičky 

jsou proti tomu vzpomínkou na ty, 

kteří této blaženosti zatím nedošli. 

Dušičky, duše v očistci, jsou rovněž 

katolickým svátkem slaveným 2. lis-

topadu od 12. století jako vzpomínka 

na mrtvé. V římskokatolickém ka-

lendáři najdeme u 2. listopadu název 

Vzpomínka na všechny věrné ze-

snulé, protestanti tento den znají jako 

Památku zesnulých. Dušičky máme 

spojené především s návštěvou hřbi-

tova, očištění okolí hrobu, položení 

věnců a květin, zapálení svíčky a ti-

chou modlitbou za spásu duší. Mod-

litba živých prý pomáhala dušičkám 

očistit jejich hříchy. Říkalo se, že po-

kud o dušičkách prší, duše zemřelých 

oplakávají své hříchy. 

Z evropského svátku dušiček 

pak vznikl anglosaský svátek Hall-

oween. Ten se slaví v předvečer 

svátku Všech svatých a jeho historie 

sahá až ke Keltům. Keltové datum 

31. října vnímali jako hranici mezi 

dvěma hlavními obdobími, létem 

a zimou, a tedy jako pomezí, kdy se 

stírá hranice mezi světem živých 

a mrtvých. Zvyky dnešního Hallowe-

enu se rozvinuly v Irsku pravděpo-

dobně na základě prolnutí zvyků vy-

cházejících ze staroirského pohan-

ského svátku Samhain, oslav řím-

ských pohanských svátků a křesťan-

ských slavností Všech svatých, které 

byly přineseny do Říma společně 

s křesťanstvím. Jeho název je odvo-

zen od „All Hallow's Eve“, což 

v překladu znamená právě předvečer 

Všech svatých. Během let se název 

komolil, až vznikl název Halloween, 

který známe dnes. 

Mezi symboly Halloweenu patří 

dýně, kostýmy, masky a strašidelná 

výzdoba. V USA je oranžová dýně 

známá jako jack-o’-lantern nebo jack 

o’lantern. Zajímavé je, že Skotové 

a Irové původně vyřezávali tuříny 

(představte si řepu). S dýní přišli imi-

granti z Ameriky, neboť se lépe vy-

dlabává a výsledek je strašidelnější. 

Trick-or-treating v překladu 

znamená “Dejte mi koledu, nebo 

vám něco provedu” a je to nejzná-

mější tradice Halloweenu. Děti 

v kostýmech obchází sousedy, zpí-

vají koledy a získávají za ně drobné 

sladkosti. Pokud je majitel domu su-

char a neotevře jim dveře, provedou 

mu drobnou lumpárnu. Koledovat se 

chodí vždy po setmění.  
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